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Patnácté narozeniny

Zapínám svůj osobní počítač, nabíhá operační systém DOS
a spouštím program PC ARC/INFO. Chci provést průnik dvou
polygonových vrstev. Hbitě píši jednotlivé příkazy do příkazové
řádky. Vedle pod stolem vrní pracovní stanice s operačním systé-
mem UNIX. Na ní je spuštěn program ARC/INFO. Píše se rok
1990. Věřte nebo nevěřte, ale krátce po „sametové revoluci“ jsem
i já patřil mezi několik šSastlivců, kteří aktivně používali první do
Československa dovezené programy geografických informačních
systémů firmy ESRI. Dnes je situace jiná, ke konkrétní práci
s GIS se prakticky nedostanu a jen obdivuji vynikající výsledky
množství uživatelů v České republice, kteří s výhodou využívají
nových technologií ESRI a aktivně pracují na projektech GIS. 
Ne všichni z nich vědí, že před patnácti lety existovala „dosov-
ská“ verze ARC/INFO.

Těsně před Vánocemi roku 1990 společnost ARCDATA PRAHA,
s.r.o. získala svůj rodný list. Byla zapsána obchodním soudem 
do rejstříku firem. 

Patnácté výročí vzniku firmy mě zavedlo v myšlenkách nejen 
do roku 1990, ale až k mým patnáctým narozeninám. Vzpomínám
si, jak jsem se těšil, jak jsem se nemohl dočkat svých patnáctin
a jak čekání na vytoužený občanský průkaz trvalo celou věčnost.
Myslel jsem si, že dovršením patnáctého roku jsem již blízko 
dospělosti. Samozřejmě jsem se mýlil.

Existuje paralela mezi věkem člověka a firmy? Určitě ne, ačkoliv
Američané říkají, že firma mladší třiceti let není zárukou její bu-
doucí stability. Jako by před třicátým rokem nebyla dost dospělá.
Ještě že je tu ESRI, která je o dost starší než ARCDATA PRAHA.

Je patnácté výročí firmy dostatečným důvodem k oslavám?
Možná, ale je to především příležitost k zamyšlení. Měl by člověk
rekapitulovat, co se povedlo a co naopak mohlo být lepší? Nebo
by se měl člověk více zamýšlet nad budoucností? 

Patnáct let existence firmy není zase až tak významné jubileum,
avšak i to je relativní. Pro nás, kteří jsme před rokem 1989 znali
privátní sektor jen z učebnic dějepisu a marxistické ekonomie,
znamená uplynulých patnáct let něco jiného než pro generaci, 
která období reálného socialismu nezná, nebo jen z vyprávění. 

Krátce po své promoci jsem se začal věnovat počítačové grafice
v oblasti územně orientovaných informačních systémů. Zdaleka
jsem nebyl první, ani jediný, kdo se dané problematice věnoval.
Obor mě velice zajímal. Neměl jsem však dostatek informací
o dění v zahraničí, neboS nejen že neexistoval internet, ale byl
omezen i dovoz odborné literatury ze zahraničí. A o možnostech
vycestovat do kapitalistické ciziny jsme si mohli nechat jen zdát.
O existenci ESRI jsem tak neměl ani tušení. Zato jsem se ale 
pídil po každé obdobné aktivitě na domácí půdě a vyhledával ko-
legy z oboru. I proto si troufám říci, že o historii GIS v Čechách
by se dala napsat kniha. A svou kapitolu v této knize by určitě 
měla i firma ARCDATA PRAHA.

Rok vzniku ARCDATA PRAHA byl rokem mého přerodu z pro-
gramátora na člověka organizujícího spolu se svými kolegy vznik
firmy, jejímž cílem od samého počátku je šířit v České republice
technologii GIS ESRI a pomáhat jejím uživatelům dosahovat s GIS
maximálního efektu a úspěchu. Výročí firmy je jistě důvodem 
k zamyšlení, jak se nám daří tento cíl naplňovat. Lze rekordní účast
na letošní konferenci uživatelů GIS ESRI a Leica Geosystems
v České republice považovat alespoň za částečnou odpově6?

Ti, co dobu před patnácti lety tolik nepamatují, se spíše než otáz-
kami do historie možná zabývají budoucností. Někteří se napří-
klad ptají, co bude dál, neboS mají pocit, že trh s GIS je v České
republice pomalu nasycen. Jsem opačného názoru. V uplynulých
patnácti letech jsme byli svědky nejen překotného politického 
vývoje, který umožnil v naší republice vznik soukromého sektoru
a volný přístup k informacím, ale celosvětově i neuvěřitelného
vývoje počítačů, internetu a další infrastruktury nutné k provozu
GIS. Došlo také k zásadním změnám v softwarovém inženýrství,
GIS nevyjímaje, ale ve využívání jeho potenciálu jsme teprve na
začátku. GIS najde v budoucnosti uplatnění v oblastech, o kterých
dnes zatím jen tušíme.

Ale aS už půjde vývoj rychleji či pomaleji, aS už raději vzpomíná-
me nebo hledíme do budoucnosti, nám všem se blíží Vánoce
a Nový rok. A to je opět příležitost popřát Vám hezké prožití těch-
to svátků a hodně úspěchů v rodinném i profesionálním životě
v roce 2006. A na závěr bych rád vyslovil přání, abyste firmě
ARCDATA PRAHA zachovali přízeň i nadále.


